
معاون امور آب و خاک وزیر جهاد کشاورزی خبر داد

تصویب آیین نامه اجرای قانون 
حفاظت از خاک در دولت

معاون امور آب و خاک وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه 
آیین نامه اجرای قانون حفاظت از خاک در دولت به تصویب رسیده 

است، افزود:  این آیین نامه به زودی ابلاغ می شود.
به گزارش خبرگزاری فارس، صفدر نیازی شهرکی در نشست خبری از 
تصویب آیین نامه اجرائی قانون حفاظت از خاک در دولت خبر داد و افزود: 
قانون حفاظت از خاک در سال 98 ابلاغ شده بود اما آیین نامه اجرائی آن 

به زودی ابلاغ می شود.
او با بیان اینکه خاک مهم تر از آب است و طی سالها مظلوم واقع شده 
است، ادامه داد: اجرائی شدن این قانون به حفظ خاک که بستر تولیدات 
کشاورزی و غذا در کشور است کمک خواهد کرد. متاسفانه تغییر کاربری ها 
هم در ســال های اخیر به از بین بردن خاک کشاورزی انجامیده است که 
برخــی از این تغییر کاربری ها غیرمجاز اســت اما برخی مجاز و در قالب 

اجرای طرح های دولتی و غیره انجام می شود.
معاون امور آب و خاک وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه 14 آذر روز 
جهانی خاک است، افزود: طبق قانون واگذاری زمین های دارای خاک کلاس 
یک و دو)خاک مناسب کشاورزی( حتی به طرح جهش مسکن ممنوع است.
نیازی با بیان اینکه میزان مصرف آب در بخش کشاورزی محل اختلاف 
وزارت نیرو و وزارت کشــاورزی است، ادامه داد:  وزارت نیرو معتقد است 
82 میلیارد متر مکعب در بخش کشــاورزی مصرف می شود در حالی که 
مطالعات ما در 38 محصول این را 72 میلیارد متر مکعب نشان می دهد 
و قرار اســت طبق برنامه هفتم توسعه این رقم به 67 میلیارد متر مکعب 
برسد. وزارت نیرو باید تا پایان دولت، حداقل 70 درصد منابع آب کشاورزی 

را به صورت حجمی)سر مزرعه( به کشاورزان تحویل دهد.
کمبود منابع مالی برای خاک در بودجه

معاون امور آب و خاک وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه منابع مالی 
برای بخش آب و خاک در سال 1402، به میزان شش درصد نسبت به سال 
قبل افزایش داشته است، افزود: این رقم حتی تورم را هم پوشش نمی دهد. 
وزیر جهاد هم به تازگی نامه ای به رئیس ســازمان برنامه و بودجه نوشته 
و درخواســت کرده که اعتبار برای طرح های آب و خاک کشور اختصاص 
یابد. البته مدل جدیدی برای جذب سرمایه از کشاورزان به منظور اجرای 

پروژه های آب و خاک اجرا می کنند که از کشاورز اجاره گرفته می شود.
نیازی ادامه داد: به دستور رهبر معظم انقلاب، یکهزار میلیارد تومان از 
محل صندوق توسعه ملی برای طرح های آب و خاک کشور تخصیص یافته 
بود که به اجرای طرح ها کمک کرد. برای تکمیل زیر ساخت اجرای طرح های 
آب و خاک کشــاورزی، یکهزار هزار میلیارد تومان اعتبار لازم اســت که با 
بودجه های جاری تامین نمی شــود. او از تکمیل طرح شمال غرب کشور تا 
پایان شهریور 1403 خبر داد و افزود:  127 هزار هکتار تاکنون تحویل داده 
شده و 100 هزار هکتار هم تا پایان شهریور 1403 تحویل داده خواهد شد.

 وزارت جهاد کشاورزی خبر داد

عرضه پرحجم گوجه فرنگی در بازار 
تا چند روز آینده

مدیرکل محصولات جالیزی وزارت جهاد کشاورزی از افزایش 
بارگیری کامیون های میوه با فروکش بارش ها و عرضه گســترده 

گوجه فرنگی   تا چند روز آینده خبر داد.
به گزارش فارس، در چند روز گذشــته قیمت گوجه فرنگی در بازار 
افزایش یافت و اصغری؛ مدیرکل محصولات علوفه ای و جالیزی وزارت جهاد 
کشاورزی ، علت رشد قیمت ها را بارندگی های اخیر اعلام کرد و گفت که 

بارش ها تردد کامیون ها را کم و عرضه را به هم ریخته است.
وی با اشاره به عرضه سنگین گوجه فرنگی در روزهای آتی ، از برنامه 
وزارت جهاد کشــاورزی برای افزایش تولید و متعادل سازی قیمت ها خبر 
داد و ابــراز امیدواری کرد که در چنــد روز آینده حجم زیادی محصول 
کشاورزی به مصرف کنندگان عرضه و قیمت ها هم به زودی متعادل  شود.
مدیرکل محصولات جالیزی وزارت جهاد کشاورزی افزود که با وجود 
اینکه در فصل تابســتان محصول زیاد تولید شده است اما به دلیل اینکه 
امــکان انبــارداری گوجه فرنگی به غیر از مقادیر اندکی در سیســتان و 

بلوچستان وجود ندارد، عرضه در فصل سرد سال کم می شود.
اصغری از برنامه وزارت جهاد کشاورزی برای افزایش تولید و کاهش 
قیمــت گوجه فرنگی خبر داد و اضافه کرد که  کشــت چهارهزار و 800 
هکتار گوجه فرنگی در شــهرهای جنوبی برای پوشش کاهش عرضه در 
فصول سرد ســال اجرا می شود. ضمن اینکه امیدواریم امسال 215 هزار 
تن محصول عرضه شــود که بر اساس برآوردها تنها در آذرماه 135 هزار 
تن به بازار عرضه خواهد شــد.  وی با تاکید بر اینکه تولید گوجه  فرنگی 
طبق روال انجام می شود و کمبودی در این زمینه نداریم، افزود که کاهش 
عرضه به دلیل باران در جنوب شــرق بــوده و در زمان بارندگی ها امکان 
برداشت محصول وجود ندارد. با توجه به سطح زیرکشت محصول، تولید 
گوجه فرنگی به میزان کافی است و نسبت به سال گذشته کاهشی نداشته 

است و تقریباً به میزان سال گذشته تولید داریم.
 تولید گوجه فرنگی به اندازه کافی

مدیــرکل محصولات جالیزی وزارت جهاد کشــاورزی با بیان اینکه 
محصول گوجه فرنگی قابلیت انبارداری ندارد و باید به شــکل تازه خوری 
مصرف شــود، تصریح کرد: گوجه فرنگی از محصولاتی است که به دلیل 
تازه خوری در مدت زمان کوتاهی پس از برداشت باید به بازار عرضه شود. 

بنابراین هرگونه کمبود در بازار به دلیل شرایط آب و هوائی است.
اصغری افزود: با توجه به شرایط اقلیمی مناطق جنوبی کشور از جمله 
خوزستان، هرمزگان، بوشهر، سیستان و بلوچستان و منطقه جنوب کرمان 

تولیدکننده گوجه فرنگی در فصول پاییز و زمستان هستند.
 وی اظهار داشت: طبق آمارها محصول گوجه فرنگی در سال 1402- 1401 
حــدود پنج میلیون و 434 هزار تن در ســطح 112 هزار و 324 هکتار 
تولید شد که در مقایسه با سال زراعی قبل )1401- 1400( یکسان است.

مدیرکل محصولات جالیزی وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: برنامه 
ابلاغی تولید پاییزه گوجه فرنگی در سال زراعی 1402- 1403 حدود 215 
هزار و 720 تن بوده و تولید زمســتانه آن هم یک میلیون و 173 هزار و 

790 تن در سطح 23 هزار و 100 هکتار است.
اصغری با بیان اینکه وضعیت تولید نشــان می دهد که کمبودی در 
زمینه تولید نداریم، افزود: با افزایش عرضه محصول از استان های جنوبی 
کشور، به طور حتم قیمت این محصول در تهران و سایر استان های کشور 

تنظیم می شود و نرخ ها به تعادل می رسد.
گفتنی است طی هفته های اخیر، هر کیلوگرم گوجه فرنگی با قیمت 
بین 35 تا 40 هزار تومان در بازار به دست مصرف کنندگان می رسد. این 
درحالی اســت که پیش از این نرخ هر کیلوگرم گوجه فرنگی بین 10 تا 
18 هزار تومان بوده است. وزارت جهادکشاورزی در همه دولت ها، تامین 
بازار میوه و تره بار را به طبیعت سپرده اما در کشورهای دیگر با روش های 

مختلف، اجازه کمبود کالای کشاورزی در هیچ فصلی را نمی دهند.

اردن: به دنبال جایگزینی 
برای گاز رژیم صهیونیستی هستیم

دو مقام دولت و مجلس اردن گفتند که در ســایه 
تشدید درخواســت مردم این کشور برای لغو قرارداد 
گازی با رژیم صهیونیستی، در حال بررسی جایگزین ها 

برای آن هستند.
به گزارش خبرگزاری فارس، اعتراض ها در اردن نســبت به 
واردات گاز این کشــور از رژیم اشغالگر صهیونیستی که منابع 
طبیعی ملت فلسطین را غصب کرده به دنبال تجاوز نظامی رژیم 

صهیونیستی، شدت گرفته است.
»صالح الخرابشه«؛ وزیر انرژی و منابع معدنی اردن با بیان 
اینکه کشورش در حال بررسی راه حل های احتمالی در صورت 
متوقف کردن واردات گاز از رژیم صهیونیستی است توضیح داد 
که استراتژی اردن مبتنی بر تداوم عرضه انرژی از طریق تنوع 

بخشیدن به منابع است.
وی در جلســه کمیته انرژی پارلمان اردن گفت؛ کشورش 
هر لحظه که گاز وارداتی از اســرائیل را متوقف کند گزینه های 

جایگزین موقت را در اختیار دارد.
وزیــر انرژی و منابــع معدنی اردن توضیــح داد: »یکی از 
گزینه های جایگزین، کشتی شناور است که نیاز فوری را برای 
مدت شــش روز فراهم می کند. علاوه بــر ذخیره موجود که تا 
زمــان پیدا کردن جایگزین دائمی تــا 60 روز گاز مورد نیاز را 

تامین می کند.«
در همین حال »طلال النسور«؛ رئیس کمیته انرژی و ثروت 
معدنی در پارلمان اردن هم گفت: » اردن در صورتی که تصمیمی 
سیاسی مبنی بر لغو قرارداد گازی خود با اسرائیل بگیرد زمان 

کافی برای یافتن سایر منابع عربی یا خارجی را دارد.«
 جایگزین های مطمئن برای گاز رژیم صهیونیستی

»هشــام البســتانی«؛ هماهنگ کننده پویش »گاز دشمن 
اشــغالگر« هم تصریح کرد: »بیــش از 80 درصد نیاز اردن به 
انرژی و بــه خصوص برق به گاز وارداتی رژیم صهیونیســتی 
وابســته است اما حالا که رژیم اشغالگر با تجاوز نظامی به غزه 
ســوخت و آب را به روی فلسطینیان قطع کرده، اردنی ها باید 
به این فکر بیفتند که اگر دشــمن با آنها هم اختلاف پیدا کند 

همین کار را خواهد کرد.«
او افزود: »متاسفانه در سال 2019 دولت اردن مجوز برای 
اجرای پروژه های بزرگ انرژی را صادر نکرد و در ســال 2020 
وابســتگی به گاز مصر بــه 25 درصد کاهش یافت که این امر 
موجب شــد گاز وارداتی از رژیم اشغالگر اهمیت بیشتری پیدا 

کند.«
ایــن فعال اردنی با بیان اینکه اردن یک معامله گازی اجرا 
نشده با مصر دارد که می تواند عملی شود، افزود: »اردن همچنین 
می تواند از جایگزین های جهانی استفاده کند. اردن همچنین 
دارای انرژی های تجدیدپذیر از خورشید و باد است و این کشور 
از نظر برخورداری از روزهای آفتابی یکی از بهترین کشورهای 
 جهان است که این ظرفیت می تواند انرژی عظیمی تولید  کند.
10 میلیارد دلاری که برای واردات گاز رژیم صهیونیستی هزینه 
می شــود می تواند در تولید انرژی های تجدیدپذیر و پروژه های 
شیل نفت ســرمایه گذاری شود تا جایگزین های زیادی داشته 

باشیم.«
گفتنی اســت، کشورهای اسلامی صاحب گاز باید نیازهای 
ممالک مســلمان بدون انرژی را تامین کننــد تا آنها از رژیم 
صهیونیســتی بی نیاز شــوند. ایــران، قطر و مصــر می توانند 
جایگزین های مطمئنی برای تامین گاز اردن و دیگر کشورهایی 
باشد که از رژیم صهیونیستی این ماده انرژی را وارد می کنند. 
ایران می تواند از طریق عراق به صورت زمینی و از طریق دریا، گاز 
اردن را تامین کند تا نیازی به رژیم صهیونیستی نداشته باشد. 
این امر نیازمند طرح های کوتاه و بلندمدت بین دو کشور است.

اقتصادی

وزارت اقتصاد:

رشد قیمت جهانی کالاهای وارداتی دلیل کسری تراز تجاری کشور است

صفحه ۴
چهار شنبه ۸ آذر ۱۴۰۲
۱۵ جمادی الاول ۱۴۴۵ - شماره ۲۳۴۵۷

ادامه از صفحه ۶

بــرگ ســبز خــودرو ســواری دنا 
EF7 به شــماره پــاک 378 ی 19 
ایران 34 به رنگ ســفید روغنی 
موتــور  شــماره  و  مــدل 1400 
147H0۶05049 و شماره شاسی 
NAAW01HE۶ME324457 مفقود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

سند موتورسیکلت گالکسی 
به شــماره موتــور 290۶5 
و شــماره تنــه 9000250 
 8511۶ پــاک  شــماره  و 
ایــران 117 مفقود گردیده 
اعتبــار ســاقط  از درجــه   و 

می باشد.

برگ سبز )شناسنامه( و کارت خودرو 
ســواری سیســتم پــژو پــارس مدل 
1395 به رنگ مشکی متالیک شماره 
شــماره   124K0902190 موتــور 
 NAAN01CE0GH920847 شاســی 
 شماره پاک ایران 84- 443 ص 41 
بــه نــام محمدعلــی عباســلو مفقــود 
گردیده و از درجه اعتبار ساقط است. 

بندرعباس

برگ سبز )شناسنامه( و کارت خودرو 
 PARSTU5 سواری سیستم پژو تیپ
مدل 1398 به رنگ ســفید شماره 
موتــور 181B011۶958 شــماره 
 NAAN11FE5KH5348۶3 شاسی
 شماره پاک ایران 84- 781 ط ۶9 
به نــام زینب کرمی مفقود گردیده 
و از درجــه اعتبــار ســاقط اســت. 

بندرعباس

سند کمپانی )کارخانه( خودرو سواری 
سیستم پژو تیپ 405GLX-XU7 مدل 
139۶ به رنگ نقره ای متالیک شماره 
شــماره   124K1182119 موتــور 
 NAAM01CE3HK141989 شاســی 
شــماره پاک ایران 84- 4۶5 ط 51 
به نام محمد محبی مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط است. بندرعباس

برگ ســبز خودرو سواری هاچ بک 
ســایپا 111SE بــه شــماره پــاک 
779 ج 44 - ایــران 14 به رنگ 
سفید مدل 1398 و شماره موتور 
M13/۶2۶8۶94 و شماره شاسی 
NAS431100K1055950 مفقود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

 سند تک برگ ساختمانی تجاری به شماره ۶۶5289 - الف -95 
و پایانــکار ســاختمان به پــاک ثبتی 1715- 11 به شــماره 
پرونده 29104 و شــماره گواهی 93030475 تاریخ صدور 
9۶/5/2۶ واقع در بروجرد بلوار امام خمینی )ره( نرسیده به 
میدان آیت اله بروجردی پاک ۶9- ۶7 به همراه شناســنامه 
و کارت ملــی به نام اینجانب فرهــاد فرهادی مفقود از درجه 

اعتبار ساقط است.

آگهی های مفقودی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رأی 140260309003001795 مــورخ  1402/7/13 هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی آبیک، کلاسه 
1201114409003000208 تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای حسین حاجیان فرزند 
مهدی صادره از ساوجبلاغ به شماره شناسنامه 344 و کدملی 4897740169 در ششدانگ یک 
باب مغازه به مســاحت 236/07 مترمربع از پلاک 1 اصلی واقع در بخش 16 قزوین حوزه ثبت 
ملک آبیک می باشــد. احراز مالکیت متقاضی نســبت به ملک مورد تقاضا و تصرفات متقاضی 
نســبت به مورد تقاضا احراز گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می گردد در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و نیز املاک واقع در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند و 
معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، مبادرت به تقدیم دادخواســت در مراجع 
قضایــی نمــوده و گواهی آن را به اداره ثبت تحویل دهــد و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را به اداره ثبت 
ارائه نکند، اداره ثبت محل مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع 

مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/8/21                         تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/9/8

علی مافی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آبیک

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار )به تومان(نوع سکه

28/950/000سکه تمام طرح جدید
25/600/000سکه تمام طرح قدیم

15/250/000نیم سکه
10/250/000ربع سکه

5/800/000گرمی
2/441/300هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
42/000دلار )توافقی(
45/937یورو )توافقی(

52/969پوند
1/453لیر ترکیه

11/437درهم امارات
32/060هزار دینار عراق

بورس
2/031/880شاخص کل بورس تهران

712/065شاخص هموزن

رئیس ســازمان امور مالیاتــی از قبول 
پیشنهاد این سازمان از سوی رئیس جمهور و 
تأیید افزایش سقف معافیت مالیاتی کارکنان 

و کارمندان در بودجه سال آینده خبر داد.
در نســخه اولیه لایحه بودجه 1403 که بخش 
اول آن از ســوی دولت به مجلس ارائه شده، سقف 
درآمد معاف از مالیات ماهانه کارکنان و کارمندان 
ماهانه 10 میلیون تومان بود که برخی کارشناسان 
معتقد بودند، با توجه به نرخ تورم، این ســقف باید 

افزایش یابد.
در این زمینه سید محمد هادی سبحانیان؛ رئیس 
سازمان امور مالیاتی کشــور دیروز اعلام کرد: »با 
پیشنهاد سازمان امور مالیاتی و تأیید رئیس جمهور، 
قرار است سقف معافیت مالیاتی کارکنان، کارمندان، 
اصناف و مشــاغل در لایحه بودجه 1403 افزایش 

یابد.«
همچنین پایگاه اطلاع رسانی سازمان امور مالیاتی 
اعلام کرد شــنیده ها حاکی از آن اســت که نحوه 
مالیات ستانی در سال 1403 در حال اصلاح است و 
سازمان امور مالیاتی پیشنهاد کرده که سقف مالیاتی 
کارکنان و کارمندان با افزایش 25 درصدی از 10 
میلیون تومان به 12 میلیون و 500 هزار تومان در 
ماه افزایش یابد و نیز سقف معافیت مالیاتی اصناف 
و مشاغل با افزایش 110 درصدی از 47 میلیون و 
500 هزار تومان در ســال به 100 میلیون تومان 

افزایش پیدا کند.
همچنیــن علی بهــادری ســخنگوی دولت 
صبح دیروز در نشســت خبری ضمــن اعلام این 
خبــر گفت که در بودجه ســال آینــده کارگران 

و کارکنانــی کــه تــا 12 میلیون تومــان حقوق 
دریافــت می کنند کاملا معاف از مالیات هســتند.

وی افزود: بنا به دســتور رئیس جمهور قرار بود 
اصلاحاتی در لایحه بودجه انجام شود. یکی از این 
اصلاحات افزایش کف مالیاتی کارکنان و کارگران 
به 12 میلیون تومان در ماه است یعنی 20 درصد 

افزایش پیدا می کند.
 اتکا به منابع پایدار

داود منظور، معاون رئیس جمهوری هم دیروز در 
مورد لایحه بودجه 1403 اظهار کرد: امسال خالص 
درآمد ما از انتشــار اوراق منفی بود، یعنی فروش 
اوراق را صرف امور جاری نکردیم و صرف پرداخت 
بدهی سال های قبل شد. برای سال آینده نیز عدد 
پیش بینی شده که بتوانیم بدهی های سال های قبل 
را بموقع بازپرداخت کنیم و امیدواریم منابع دولت به 
قدری خوب شود که بدون نیاز به انتشار اوراق بدهی 
سال های گذشته را پرداخت کنیم، اما باید مرحله 
به مرحله انجام شود و نمی توان به یک بار انجام داد.
به گزارش ایرنا، منظور تصریح کرد: اتکا به منابع 
پایدار، اجتناب از انتشار اوراق و فروش دارایی های 
سرمایه ای برای گذران امور جاری دولت مهم ترین 

ویژگی لایحه بودجه سال آینده است.
 گسترش تور برای فراریان مالیاتی

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به رشد 
درآمدهای مالیاتی نسبت به سایر درآمدهای دولت 
و طرح این ســؤال که آیا دولت سال آینده بنا دارد 
سختگیری مالیاتی داشته باشد یا خیر گفت: دولت 
بنا ندارد به هیچ عنوان سختگیری نسبت به کسبه 
و حقوق بگیران داشته باشــد، زیرا قوانین مالیاتی 

مــا تغییر نکرده و بر اســاس قانون، مالیات وصول 
می شود، برای افزایش مالیات یا باید پایه مالیاتی یا 
باید نرخ آن تغییر کند که در لایحه بودجه هیچ کدام 
از این دو رخ نداده و در مالیات مســتغلات، حقوق 
و دستمزد و مشاغل و شــرکت ها هیچ کدام اتفاق 

جدیدی رخ نمی دهد.
وی تصریح کرد: منشأ رشد درآمدهای مالیاتی 
به صورت جزئی محاســبه شده و یکی از منابع ما، 
گسترش تور مالیاتی برای فراریان مالیاتی است تا 

عدالت مالیاتی محقق شود.
منظور اظهار کرد: افتخار دولت این است که در 
دو سال گذشته اقدامات جدی در ارتباط با فراریان 
مالیاتی انجام داده اســت. سال گذشته 457 هزار 
میلیارد تومان درآمد مالیاتی وصول شد که امسال 
740 هزار میلیارد تومان تعیین شــده است. در دو 
سال گذشته اجحاف مالیاتی و فشار مالیاتی به افراد 
خوش حساب انجام ندادیم و رشد درآمدهای مالیاتی 

به دلیل شناسایی مؤدیان جدید است.
 حمایت از افراد کم درآمد 

معاون رئیس جمهــور افزود: رویکرد دولت این 
اســت که افرادی که درآمدهــای پایین دارند را از 
مالیات معاف کند و برای طبقات بالاتر نیز به صورت 
پلکانی مالیات بگیریم و مالیات متناســب با قدرت 

پرداخت و ایجاد درآمد و ثروت باشد.
منظور ادامــه داد: یکی دیگر از منابع درآمدی 
مالیاتی که انتظار داریم افزایش یابد معافیت مالیات 
خودساخته ای است که شرکت های بزرگ با تفسیر 
نادرست بر اساس بند »د« قانون برنامه پنجم توسعه 
انجام داده بودند و این شرکت ها که عمدتاً معدنی 

هستند، معافیت مالیاتی از 10 سال را به 20 سال 
افزایش دادند و این باعث شد درآمد دولت کاهش 
یابد. این موضوع در قانون برنامه هفتم اصلاح شده و 
شرکت هایی که معاف بودند باید مالیات بپردازند که 
پیش بینی می شود 40 همت این محل درآمد مالیاتی 
حاصل شود. جمع این اعداد برابر با رقمی است که 

دولت در لایحه بودجه پیش بینی کرده است.
بار مالیاتی جدید به مردم تحمیل نمی شود

رئیس ســازمان برنامه و بودجــه با بیان اینکه 
هیچ گونــه بار مالیاتی جدید قرار نیســت به مردم 
تحمیل شود، گفت: در بحث مالیات ها موضوع دیگر 
پایانه های فروشگاهی است و این قانون ابزار مهمی 
برای وصول مالیات بر اساس حجم عملیات اقتصادی 
اســت. این قانون تا حد زیادی اجرا شده و بخشی 
از فعالان اقتصادی و شرکت ها آن را اجرا می کنند. 
بنا داریم این قانون را سال آینده به صورت کامل تر 
اجرا کنیم و اجرای آن کمک می کند که شرکت هایی 
که مالیات پرداخت نمی کردند شفاف سازی شود و 

مالیات منصفانه ای از این محل وصول کنیم.
وی دربــاره لایحه بودجــه 1403 توضیح داد: 
امســال لایحه بودجه 1403 در دو قســمت ارائه 
می شود، بخش اول ناظر به احکام و تبصره ها است 
به همراه ارقام کلان مربوط به بودجه به ویژه منابع 
بودجه عمومی و ترازهای مهم به ویژه تراز عملیاتی 

و همچنین فروش مربوط به تدوین بودجه است.
معــاون رئیس جمهــور بیان کرد: بــا توجه به 
تعطیلات مجلــس در هفته جــاری، هفته آینده 
رئیس جمهــور با حضور در مجلس لایحه بودجه را 

ارائه می دهد.

رئیس سازمان امور مالیاتی خبر داد

افزایش 25 درصدی سقف معافیت مالیاتی 
در لایحه بودجه 1403

رئیس سازمان بورس در پاسخ به کیهان:

خبری از فروش سهام عدالت نیست!
سرویس اقتصادی-

در حالی که 3 سال از توقف امکان فروش 
ســهام عدالت می گذرد و بسیاری از مردم 
بفروشند،  را  عدالت خود  می خواهند سهام 
رئیس سازمان بورس گفت که فعلا برنامه ای 
برای باز کردن امکان فروش نمادهای سهام 

عدالت نداریم.
به گزارش کیهان، مجید عشــقی روزگذشته 
در نشســتی خبری با موضــوع »برگزاری مجامع 
شــرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت« 
که البته فارغ از اخباری قابل توجه برای سهامداران 
عدالتی بود، اظهار کرد: برخی شرکت ها هنوز سود 
ســهام عدالت را واریز نکرده اند که موظف هستند 
در روزهای آتی این کار را انجام دهند. در غیر این 
صورت اسامی آنها منتشر می شود. به هر ترتیب سود 
ســهام در دو مرحله پرداخت می شود. یک مرحله 

در آذرماه و مرحله دیگر پایان سال جاری است.
وی در پاسخ به این پرسش کیهان که افرادی 
که شیوه مدیریت مســتقیم را برای سهام عدالت 
خود انتخاب کرده اند، همچنان قادر به فروش همه 
سهام خود نیستند. آیا این موضوع علاوه بر اینکه حق 
سهامداران را سلب نموده، شائبه تعلل دولت برای 
حفظ مدیریت خود بر این سهام ها در آزادسازی را 
هم ایجاد می کند؟ گفت: فروش سهام عدالت هم 
کلیت بازار را تحت تاثیر قرار می دهد و هم نمادها 
را با چالش جدی مواجه می کند. بحث فروش باید 
به تدریج انجام شود. فعلا برنامه ای برای باز کردن 

فروش نمادهای سهام عدالت نداریم.
عشــقی با بیان اینکه فلســفه ســهام عدالت 
ماندگاری آن بود، ادامه داد: فلســفه سهام عدالت 
ایــن نبود که دولت آن را به مــردم عرضه کند و 

مردم بفروشــند. البته باید برای این ماندگاری هم 
روش های تشویقی درنظر گرفته می شد که انجام 
نشد. ولی در آینده برای حفظ سهام عدالت مردم، 

باید روش های تشویقی درنظر گرفت.
رئیــس ســازمان بــورس، تصریح کــرد: ما 
نمی خواهیم بین خروج ســهامداران مســتقیم و 
غیرمســتقیم، تفاوت های جدی ایجاد شــود. به 
همیــن دلیل هر تصمیمی که می خواهیم بگیریم 

باید متناسب با شرایط هر دو طرف باشد.
وی تاکید کرد: ما نمی توانیم سهام افراد مستقیم 
را باز کنیم تا بفروشند و غیرمستقیم ها با توجه به 
برگزار نشدن مجامع، نتوانند اقدامی صورت دهند. 
بنابراین تعیین تکلیــف هر دو گروه باید همزمان 

باشد.
به گفته عشقی، بخشی از موضوع فروش سهام 
عدالت هم به شــرایط بازار مربوط است. در بعضی 
از شــرکت ها بین 30 تا 40 درصد سهام در دست 
مثلا 19 میلیون نفر می افتد و اگر آنها بخواهند 20 
تا 30 درصد سهم خود را بفروشند، فشار سنگینی 
روی سهام شرکت ها وارد می شود. قرار شده همزمان 
با تعیین تکلیف مجامع استانی به صورت تدریجی 

بتوانیم بازگشایی  نمادها را انجام دهیم.
وی گفت: البته قبلا مشکل ساختاری هم وجود 
داشت و تا سال 99 پایگاه داده سهامداران مستقیم 
شرکت های سرمایه پذیر، جداگانه نگهداری می شد 
اما الان دارد وارد سامانه جدید می شود که در کنار 
دیگر سهام ها قرار بگیرد. سهامداران عدالت فرقی با 
سهامداران عادی ندارند و بحث فروش سهام عدالت 

به تدریج انجام خواهد شد.
گفتنی است اســتدلال رئیس سازمان بورس 
درباره تاثیر آزادسازی فروش سهام عدالت بر بازار 

منطقی اســت، اما بعد از گذشت سه سال و وجود 
فرصت کافی برای فراهم نمودن مقدمات این کار، 
این اظهارات قابل قبول نیست. همان طور که پیش 
از این امکان فروش بخشــی از سهام عدالت فراهم 
شــده بود، در این سال ها می شد به صورت پلکانی 
امکان فــروش را حداقل برای ســهامداران روش 

مستقیم فراهم نمود. 
بلاتکلیفی 600 روزه 

خریداران سهام های عدالت استانی
رئیس ســازمان بورس، در بخــش دیگری از 
ســخنان خود بیان کرد: در جلســه اخیر شورای 
عالی بورس، موضوع برگزاری مجامع شرکت های 
استانی سهام عدالت به منظور تعیین تکلیف وضعیت 
ســهامداران، نهائی و گام های اولیه برای برگزاری 

مجامع برداشته شد.
وی افزود: اولین گام فراخوان تشــکیل اعضای 
هیئت مدیره خواهد بود که ســهامداران بتوانند به 
عنوان اعضای حقیقی کاندیدا شــوند. فراخوان آن 
نیز روز چهارشنبه هشتم آذر اعلام و زمان ثبت نام 
مشــخص خواهد شــد. همه مجامع استانی باید 
تا ابتدای شــهریور 1403 برگزار شود. کاندیداها 
می تواننــد به شــکل حضــوری و الکترونیکی در 

انتخابات شرکت کنند.
به گفته عشقی، سهامدارانی که سجامی هستند 
می توانند در این انتخابات شرکت کنند و کسانی که 
ســجامی نیستند باید از هم اکنون فرآیند ثبت نام 
را شــروع کنند و به تدریج کارهای مربوط به آنها 

انجام شود.
رئیس ســازمان بورس، درخصوص بلاتکلیفی 
600 روزه خریداران سهام های استانی سهام عدالت 
هم گفت: این ایراد درست است و دغدغه خود ما هم 

هست. یکی از کارهایی که من از ابتدای مسئولیتم 
پیگیری کردم، این اســت که نمادها خیلی بسته 
نماند. اکنون در بــورس نمادی که طولانی مدت 

بسته شده باشد نداریم.
 شش میلیون نفر جامانده سهام عدالت می گیرند

عشــقی بــا تاکید بــر اینکه به شــرکت های 
سرمایه گذاری استانی فرصت داده شده تا بتوانند 
نقش مهمی را در راســتای حضور سهامداران ایفا 
کننــد، توضیح  داد: پس از برگــزاری مجامع باید 
صورت هــای مالی به طور مجدد بررســی و رئیس 
هیئت مدیره انتخاب شــود. بعد از شــکل گیری 
شرکت ها نیز باید کانون سهام عدالت از بین همه 

استان ها تشکیل شود.
او واگــذاری مدیریت ســبدهای ســهامی به 
شرکت های سرمایه گذاری استانی یا کانون سهام 
عدالــت را هدف ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
برشمرد و گفت: طرحی را در دستور کار داریم که 
هنوز به تصویب نرسیده است، اما در تلاش هستیم 
پنج تا 10 درصد از منابع در اختیار شــرکت های 
سرمایه گذاری استانی قرار گیرد تا بتوانند در امور 
اقتصادی و زیرساختی در استان خود سرمایه گذاری 

کنند.
رئیس ســازمان بورس، تعداد مشمولان جدید 
سهام عدالت را هم شش میلیون نفر دانست و گفت: 
تخصیص سهام عدالت جدید به مشمولان، مربوط به 
دولت، سازمان خصوصی سازی و مجلس است. البته 
کارهای مربوط به مشمولان جدید که شامل افراد 
تحت پوشــش بهزیستی، کمیته امداد و ایثارگران 
هستند، در حال انجام است که حدود شش میلیون 
نفر را شــامل می شود و اطلاعات دقیق تر را باید از 

سازمان خصوصی سازی اعلام کند.

وزارت اقتصاد اعلام کرده که بخش اصلی 
کسری تراز بازرگانی غیر نفتی کشور در سال 
جاری به دلیل افزایش قیمت جهانی کالاهای 

وارداتی بوده است.
مرکز اطلاع رســانی وزارت اقتصاد در پاسخ به 
ادعای »عبدالناصر همتی«؛ رئیس پیشین بانک 
مرکزی در دولــت روحانی درخصوص »آمارهای 
اعلامی وزیر امــور اقتصادی و دارایی در رابطه با 
تراز تجاری« توضیح داده است: در نتیجه اقدامات 

اثربخــش و کارآمد در خنثی ســازی تحریم های 
ظالمانه، به دنبال دیپلماسی مقتدرانه و عزت آفرین 
دولت، ارزش صادرات نفت خام و میعانات گازی در 
شش ماهه اول سال 1402 نسبت به مدت مشابه 

سال قبل 14 درصد افزایش داشته است.
ایــن مرکز افزوده اســت کــه مصاحبه وزیر 
اقتصاد درخصوص تراز تجاری کشور نیز ناظر به 
این پیشرفت چشمگیر است. ضمن اینکه بخش 
اصلی کسری تراز بازرگانی غیرنفتی کشور ناشی از 

افزایش هزینه های واردات به دلیل افزایش قیمت 
جهانی کالاهای وارداتی است.

مرکــز اطلاع رســانی وزارت اقتصاد تصریح 
کرده است که به طور خلاصه صادرات غیرنفتی 
کشور طی هفت ماهه سال 1402 در مقایسه با 
هفت ماهه سال 1400 )اولین سال استقرار دولت 
ســیزدهم( به لحاظ وزنی معادل شش درصد و 
از نظــر ارزش دلاری به میزان 56 درصد رشــد 

داشته است. 

 این مرکز افزوده است که واردات طی هفت ماهه 
سال 1402 در مقایسه با هفت ماهه سال 1400 
)اولین سال استقرار دولت سیزدهم( به لحاظ وزنی 
11 درصد کاهش اما از نظر ارزش دلاری، حدود 
30 درصد افزایش داشته است. به عبارت دیگر تنها 
عاملی که بر تراز تجاری کشور در مقایسه با اولین 
ســال استقرار دولت سیزدهم تاثیر منفی داشته، 
رشد ارزش دلاری واردات بوده که عمدتا ناشی از 

افزایش قیمت جهانی کالاها است.

سازمان توسعه تجارت اعلام کرد که دولت 
سیزدهم در حال تکمیل زیرساخت های لازم 
برای کار منظم تجاری با آفریقا است که آشکار 

شدن آثار قراردادها نیازمند زمان است.
به گزارش ایســنا، در پی انتشار گزارشی مبنی 
بر کاهش صادرات ایران به آفریقا در چند ماه اخیر، 
سازمان توسعه تجارت با انتشار توضیحی تاکید کرده 
با وجود سال ها بی توجهی به ظرفیت آفریقا در دولت 
قبل، دولت سیزدهم تصمیمات جدیدی را اتخاذ کرد.

این سازمان در توضیح خود آورده است: دولت در 
کنار عقد برخی قراردادهای مهم با آفریقا در زمینه 
دارو و تجهیزات پزشــکی، ساخت خودرو، مسکن و 
کشتی در حال تکمیل زیرساخت های لازم برای کار 
منظم تجاری با آفریقا از جمله خطوط منظم دریایی 
حمل بار است که آشکار شدن آثار این قراردادها و 

زیرساخت ها نیازمند زمان است.
 دلیل کاهش صادرات اوره به آفریقا

سازمان توسعه تجارت اعلام کرده است: یکی از 
مهم ترین و اصلی ترین حوزه های اقتصادی قاره آفریقا 

کشاورزی است. به همین دلیل، در یک دهه گذشته 
واردات کودهای شیمیایی و اوره یکی از بالاترین اقلام 
وارداتــی این قاره از ایران بوده که حدود 70 درصد 
ارزش صادراتی هفت ماهه ابتدای سال 1401 ایران 

به آفریقا متعلق به این محصول است.
این سازمان در توضیح خود آورده است: البته این 
عدد در طی هفت ماهه ســال جاری، قدری کاهش 
داشــته که علل کاهش ارزش و حجم صادرات این 
محصول به قاره آفریقا، کاهش شدید قیمت جهانی 
این محصــول تا 50 درصد اســت. یک نکته مهم 
درخصوص میزان صادرات از ایران به آفریقا، تفاوت 

آمارهای رسمی و واقعی است. 
 صادرات پتروشیمی با کشتی اجاره ای

ســازمان توســعه تجارت اعلام کرده است: به 
علت نبود خطوط مســتقیم و منظم کشتیرانی به 
مناطــق هدف در قاره آفریقا، بخش عمده صادرات 
محصولات ایرانی به کشــورهای مختلف آفریقا، از 
مبادی کشورهای امارات متحده عربی، عمان و ترکیه 
انجام می شــود و به  نام این کشورها سند می خورد. 

بررسی های میدانی حاکی از تفاوت های چند برابری 
در آمار رسمی واردات با آمار واقعی واردات کشورها 

از ایران است.
این سازمان در توضیح خود آورده است: عمدتا 
محصولاتی در آمار صادرات به آفریقا ثبت می شوند 
که به وسیله کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران و 
با اظهار رســمی کشــور مقصد در اسناد حمل به 
کشورهای آفریقایی ارسال می شود. به همین جهت 
محصولات پتروشیمی که عمدتاً توسط کشتی های 
اجاره ای شرکت های پتروشــیمی به مقاصد هدف 
صادر می شوند در شمار صادرات رسمی ایران ثبت 

و ارائه می شوند.
سازمان توسعه تجارت اعلام کرده است: لذا به 
محض کاهش حجم یا ارزش صادرات این محصولات، 
به یکباره آمار رســمی صادرات ایران به قاره آفریقا 
دچار افت شــدید شده و آمار واقعی صادرات ایران 
هرگز گزارش نمی شود. تلاش های دولت سیزدهم 
بر تقویت زیرساخت های لجستیک )ایجاد خطوط 
منظم دریایــی حمل بار به مناطــق مختلف قاره 

آفریقا( و تلاش بــرای صادرات گروه های کالایی با 
ارزش افزوده بالا به آفریقا است. 

این ســازمان در توضیح خود آورده اســت: در 
این راســتا، عقد چندین فقره قرارداد صادرات دارو 
و تجهیزات پزشــکی پس از سفر رئیس جمهور به 
کشورهای آفریقایی به اضافه امضای قرارداد تولید و 
صادرات گروه خودروسازی سایپا و فعال شدن ایران 

خودرو در غرب آفریقا از جمله این تلاش هاست.
سازمان توسعه تجارت اعلام کرده است: عمده 
توفیقات دولت در حوزه ایجاد مسیرهای جدید تولید 
مشترک یا پروژه های بزرگ زیرساختی است. با وجود 
سال ها بی توجهی به ظرفیت کار با آفریقا در دولت 
گذشته و زیرساخت های مورد نیاز آن، احصای نتایج 
ملموس در آمار صادرات کشــور نیازمند زمان برای 
اجرائی ســازی و تثبیت است. با تکمیل حلقه های 
مفقوده کار با آفریقا در کنار تداوم پیگیری و اجرائی 
شدن توافقات متعدد دولت در قاره آفریقا، به زودی 
شاهد جهش های مثبت در آمار تجارت با این قاره 

مهم و راهبردی خواهیم بود.

پاسخ سازمان توسعه تجارت به یک ادعا:

آثار قراردادهای تجاری ایران با آفریقا به زودی نمایان می شود


